
fugi de Sostakovici, cu adnotaţii şi indicaţii asupra 
degetaţiilor folosite. în prezent este profesor titular 
al catedrei de pian şi totodată al celei de etnomuzi
cologie de la State University din Long Beach (Ca
lifornia). E de asemenea fondatorul şi directotml or
chestrei Consortium Musicum. 

- Aţi dirijat, sub auspiciile Universităţii de Stat 
de la Long-Beach concerte de muzică românească. 

Ce ne puteţi spune în legătură cu acestea ? 

Cunoscînd, în prima mea tinereţe, muzica româ
nească pe care o preţuiesc mult, am socotit de da
toria mea popularizarea peste hotare a valoroasei 
creaţii a compozitorilor româ1J1i. 

focă din 1953 am prezentat, in primă audiţie la 
L0s Angeles, Suita pentru două piane, în stil româ
nesc de Dinu Lipatti. Am continuat această acţiune 

de popularizare a muzicii româ1J1eşti. Pentru a mă 
referi nrumai la anul trecut, la 12 aprilie, am sus
ţinut, la Muzeul de artă di1J1 New-York, un recital 
de pian in care am cîntat Suita op. 10, în re majar 
de George Enescu. La 5 mai am prezentat la Long
Beach conducînd orchestra Consortium Musicum, un 
conc~t exclusiv de muzică românească. In program 
au figurat următoarele lucrări : Năzdrăvăniile lui 
Păcală de Tudor Ciortea, Patru lied-uri de Dinu 
Lipatti, Sonata pentru clarinet de Tiberiu Olah, Ri
tual pentru setea pămîntului de Miriam Marbe, Din 
cătănie (trei caricaturi muzicale) de Paul Constanti
nescu şi Simfonia de cameră de George Enescu. 
Lucrările s-au bucurat de o excelentă primire, ele 

corespunzînd unui larg evantai de gusturi, de prefe
rinţe. Aş dori să mai spun că Toccata de Paul 
Constantinescu este cîntată de mai mulţi ani, de către 

o seamă de elevi ai mei. 

- Păstraţi contactul cu viaţa· noastră de artă şi 

cultură? 

Contactul cu viaţa de cultură românească, de care 

rămin legat atîit emoţional cit şi intelectual, mi-l 

prilejuieşte în primul rînd revista Muzica. Urmăresc, 

cu mult interes, discuţiile care au loc la Uniunea 

Compozitorilor. Ele dovedesc că sînt abordate pro

bleme largi de estetică muzicală şi nu chesti:uni 

personale, de a plăcea sau nu a plăcea o anumită 

Lucrare. Apoi, arta, muzioa este privită totdeauna 

ca avînd o funcţie socială - ceea ce socotesc că 

este foarte important. 

Şi mai este ceva. Mă bucură faptul că revista nu 

cuprinde... reclame şi că fiecare pagimă poate fi 

citită. Urmăresc criticile muzicale, în special ale mu

zicienilor pe care îi cunosc. Am posibilitatea să con

stat gustul criticilor şi într-o bună măsură a publi

cului, aflînd cum a reacţionat acesta. Deseori remaoc 

coincidenţe de apreciere asupra unor lucră~i sau 

interpreţi de circulaţie mondiială ceea ce îmi dă un 

indiscutabil sentiment de siguranţă şi convingerea că 

în estetică există o anumită universalitate. 

Ţin să relevăm buna primi.re de care m-am bucurat 

pretutindeni în ţară, cu o atenţie deosebită faţă de 

Uniunea Compozitorilor care mi-a favorizat luarea 
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unui contact şi mai strîns cu creaţia actuală extrem 
de interesantă a tinerilor ca şi a vîrstnicilor. Voi 
avea noi temeiuri pentru acthiitatea mea de promo
vare a acestora, în Statele Unirte ale Americii. 

J.-V. PANDELESCU 

Chrlsfoph Eschenbach 
şi noua şcoală pianistică 

Christoph Eschenbach, născut 1940, Breslau (astăzi 

Wroclaw în R. P. Polonă), primele lecţii de muzică 
cu mama sa, apoi de la vîrsta de 1 O ani cu Eliza 
Hansen, originară din România. După ce obţine de 
două ori premiul I la concursul pentru copii al fir
rr.ei constructoare de piane „Stein way", urmează 

Şcoala superioară de muzică la Koln şi apoi la 
Hamburg (din nou cu prof. Eliza Hansen), pînă la 
absolvire în 1963. O serie de turnee în străinătate 

(Franţa, Danemarrca, Olanda, Italia, Spania, ţările 

ncrdice) îl impun atenţiei opiniei publice internaţio
nale, dar afirmarea hotărîtoare i-o aduce în 1965 
obţinerea primului premiu „Clara Haskil" la Lucerna. 
Cariera sa are de aci înainte un curs ascendent, 
spectaculos : este invitat la Festivalurile de la Salz
L>urg, Viena, Lucerna, Spoletto, Montreal etc. ; cîntă 

sub bagh(·tele celor mai iluştri dirijori (Karajan, 
Markevitch, Barbirolli, Sawallisch, Klecki, Szell etc.) , 
imprLmă pentru casa de discuri „Deuts.che Gramoph0i!1 
Gesellschaft" lucrări concertante şi camerale de 
Mozart, Beethoven, Schubert, Schumann. Debutează 

în 1969 în S.U.A., după care revine de trei ori pe 
an în diferite centre muzicale dincolo de ocean. 
Prima apariţie la Bucureşti : mai, 1969, în două reci
taluri la sala mică a Palatului (Bach, Mozart, 
Beethoven, Schubert, Brahms), măsurindu-s·e cu 

cîteva dintre cele mai semeţe piscuri ale muzicii 

universale pentru a demonstra uimitoarea sa capaci

tate de cuprindere stilistică. Revenit în aprilie 1973 

(recital la sala Ateneului şi participarea ca solist 

în Concertul nr. 1 de Brahms cu FilaTIIlonica 

„George Enescu", dirijată de Mircea Cristescu). im

presionează prin maniera personală, dar întotdeauna 

captivantă, de a interpreta piese de Mozart, Schu

bert, Chopin. Convorbirea noastră porneşte de aceea 

de la întrebarea : 

- E:ristă un stil modern de interpreta.re a unor 

lucrări clasice şi prin ce se caracterizează ? 

- Cred că nu poate fi vorba d'e un stil „mo

dem" de interpretarre, ci de renunţarea la unele 

false tradiţii, care au dus la denaturarea adevăra

telor personalităţi ale unor mari compozitori. Un 

asemenea curent a început să se contureze încă din 

perioada interbelică a secolului nostiru, o dată cu 

apariţia - în lumea marilor artişti ai pianului -

a unor maeştri ca Arthur Schnabel, Edwin Fischer, 

Arthur Rubinstein, Clara Haskil. Din acest punct 

de vedere, mă consider un urmaş al lor ; cred câ 

nu greşesc dacă afirm că o seamă de pianişti de 
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frunte ai epocii noastre - mă refer la Dani.el 

Barenboim, Sviatoslav Richter, Martha Argerich şi 

alţii - se situează pe aceeaşi poziţie. 

- Aţi putea exemplifica unele din adeste „false 

tradiţii" ? 

- Mă gîndesc la un Bach, distant, închis într-un 

spaţiu vid al Bru-ocului, la un Mozart dulceag, defor

mat de zorzoanele Rococo-ului, la un Schubert, pre

zentat ca reprezentant tipic al filistinismului epocii 

Biedermeier, la un Chopin salonard, la un Brahms 

tomnatic, greoi, „aşezat". Toţi aceştia au în reali

tate un profil cu totul diferit, pe care mă străduiesc 

să-l evidenţiez în interpretările mele : disperatul 

Schubert, neînţeles de contemporanii săi cu vederi 

înguste, exilatul Chopin, cuprins de nostalgia patriei 

sale şi - cu referire specială la perioada scrierii 

Preludiilor - aflat într-o permanentă luptă cu 

moartea, îndrăzneţul Brahms, cu ideile sale fantas

tice, uimitor de moderne. Cît despre Mozart, încerc 

să relev în mod deosebit două trăsături care mi se 

par dominante : cairacterul său neliniştit, necontem

plativ, şi aspectul teatral, dramatic, pe care-l găsesc 

in oricare din Sonatele sau Concertele sale, pentru 

a nu mai vorbi de o lucrare ca uvertura la Nunta 

lui Figaro, considerată în mod gjreşit ca o agreabilă 

piesă de divertisment, cînd în realitate evocă tot 

ce are Revoluţia franceză mai exploziv. 

- Eliminarea falselor tradiţii şi reîntoarcerea la 

adevăratele profiluri ale marilor clasici vi se par 

a constitui elementele caracteristice, fundamentale, 

ale noii şcoli pianistice ? 

- Fără îndoială, dar dincolo de aceste idei de 

bază apare personalitatea fiecărui interpret, care 

incearcă să-şi exprime lumea gîndurilor într-un mod 

personal, să devină „medium-ul" unui fluid muzical 

provenind din alte vremuri. Trebuie cîntat cu con

ştiinţla că au trecut secole de la scrierea acestor 

lucră1ri considerate clasice, că 1n acest irăstimp s-a 

acumulat o experienţă, enormă, că avem astăzi o altă 

conştiinţă a probităţii artistice, care ne obligă să 

insuflăm sînge proaspăt acestei muzici vechi. 

- Reconsiderarea aceasta trebuie să aibă totu.5i 

limitele sale.„ 

__, Esenţial este ca totul să fie privit cu seriozi

tate, analitic, urmărindu-se sesizarea sensului adînc. 

Evident, nlOtele muzicale pot fi considerate din 

multe puncte de vedere, dar trebuie găsit numitorul 

comun între concepţia proprie a artistului şi cea a 

compozitorului. Iată de ce nu cred că există o liber

taite totală a acbului de reconsiderare. 

- O asemenea confruntare de concepţii necesită 

desigur studiu aprofundat, deci timp. Dată fiind tine

reţea Dvs„ pe cîţi dintre marii compozitori conside

raţi că i-aţi putut analiza ajungînd la concluzii 

precise? 

- Să ştiţi că includ în programele mele numai 

compozitori şi lucrări cu care socotesc că mă pot 

identifica. De aceea, pentru moment, ciot doar 

Bach, Mozart, Beethoven, Schubert, Schumann, 

Brahms, Mendelssohn-Bartholdy, Chopin, Ceaikovs

ki, Schănberg, Berg, Bart6k, Stravinski, Henze, şi 

doar lucrări ale acestora pe care consider că le-am 

asimilat. 
- Aveţi desigur şi proiecte în ce priveşte lcirgi

rea repertoriului... 

- Mă preocupă studierea unor noi lucrări, cum 

sint - pentru a mă referi la Concerte - cele de 

Brahms (nr. 2), Bart6k (nr. 1), Prokofiev (nr. 2) şi 

desigur, integrala Concertelor de Beethoven, pe 

care m-am angajat să le înregistrez pentru „Deut

sche Gramophon Gesellsohaft" în cadrul unui pro

iect original, fiecare concert fiind imprimat ou alt;'\ 

orchestră şi cu alt dirijor : nr. 1 cu Filarmonica 

ciin Berlinul occidental sub bagheta lui Kairajan, 

nr. 2 cu Filarmonica din Viena şi Claudio Abbado, 

nr. 3 cu London Symphony Orchestra şi Hans W er

ner Henze, nr. 4 cu orchestra „Bayrischer Rund

funk" şi Rafael Kubelik, nr. 5 Boston Symphony 

Orchestra şi dirijorul japonez Ozawa. Vom vedea în 

ce mod vor reusi să se adapteze diferiţii dirijori 

la concepţia uni.tară a solistului. 

- Am fost informat că,de la o vreme, vă preo

cupă arta dirijorală „. 

- In realitate, m-a preocupat din totdeauna ; de 

altfel, am şi studiat dirijatul la Şcoala superioară 

de muzică, obţinînd absolvenţa la pupitrul unui an

samblu de operă cu Nunta lui Figaro. Ulterior, prin 

dezvoltarea subită luată de cariera mea pianistică, 

:1m renunţat la baghetă, dar am reluat-o în 1972, 

la Hamburg, dirijînd un concert ou uvertura la 

Nunta lui Figaro (on revient toujours ') şi Simfo

nia a III-a de Bruckner. Iată, de altfel, şi un exem

plu care explică pasiunea mea pentru dirijat : îmi 

place Bruekner, dar n-am ce dnta de el J.a pian. 

Intenţionez să realizez în viitor o carieră paralelă de 

pianist şi de dirijor. 

- Vom avea prilejul să urmărim şi noi, la Bucu

reşti, parnlelismuÎ acestei cariere ? 

- Chiair în stagiunea viitoare, cînd voi dirija un 

concert al Filarmonicii „George Enescu" şi voi par

ticipa la un program de recital pentru două piane. 

- ? 

- A, da, uitasem să vă spun că mă preocupă şi 

muzka pentru două piane, pe ca1•e o practic ală

turi de un foarte talentat compatriot, tînărul pia
nist Justus Franz. El va fi de altfel şi solistul con

certului în care voi deţine bagheta, la pupitrul Fi
larmonicii bucureştene. 

EDGAR ELIAN 
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